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 ترجمة الأمانة العامة للاتحاد البرلماني العربي
 
 

 للاتحاد البرلماني الدولي 138الجمعية العامة الـــ 
 والاجتماعات ذات الصلة

 جنيف، سويسرا       
 2018آذار / مارس  24-28          

 
 
 

 

 
 

 وقواعده الدولي البرلماني للاتحاد الأساسي النظام على تعديلات
 

 القانونيةضمن المهل  البرتغال وفد قدمها التي الفرعية التعديلات
 يةالاتحادروسيا  وفد قدمها التي الفرعية لتعديلاتحول ا

 

 :1 يلي كما  الأصلية التعديلات لتعد  
 

 (الأساسي النظام) 2 المادة
 هـــي المنظمـــة في العمـــل لغـــات. والبرتغالياااة الإسااايانية  العربياااة  الفرنسااايةو ليزياااةالإنج هاااي للمنظماااة الرسمياااة اللغاااات. 2

 .والإسبانية الروسية ،البرتغالية الصينية، العربية،
 

 :التعليق
 المتثاادة الأمااا في أعضااا  دول تساا  فييااتا التثااد   ااا و   ةالجنوبياا قااا ةال نصاا  في تحااد ا   الأكثاار اللغااة هااي البرتغاليااة

 .الدولي البرلماني الاتحاد في عضا الأ برلماناتفي الو 
 غينيااا  فايرد  كااابو   البرازيا   أنغااولا – البرتغالياةاللغااة ب الناطقاة اليلاادا  ما  وغيرهااا البرتغاال دفعاا   2014 عاام ومنا 

 في البرتغالياااة باللغاااة الترجماااة تكاااالي  ليشاااي - وتيماااو   برينسااايي  تاااومي ساااا   مييااا موز   الاساااتوا ية غينياااا  بيسااااو –

                                                        

 .المقترحة الفرعية التعديلات الرماد  باللو  الميين النص يمث  1 

 المجلس الحاكا
 14اليند 

  العامة الجمعية
 8 اليند

 CL/202/14-P.2.Am.6  
 A/138/8-P.2.Am.6  

 2017 شياط/ فبراير 9
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اا   برأكاااالعامااة  الجمعياااات المشااا كة في أصااايث  لااا ل   ونتيجااة. العاماااة الجمعيااات  التاااد   مااا  اليلاادا  هااا   ماااا يمك 
 أكثر فعالية.  شك ب

 لجعا  بطرسابر،   سان في الأصوات م  الما ةب 80 بنسية انتخب ال   الر يس  م  التزام هو البرتغالية اللغة إد اج إ 
 .شمولا   أكثر المنظمة

 
 الجمعية العامة( أنظمة) 37القاعدة 

 للجلسات الموجزة المحاضر م  وتوزعها القرا ات ومشا ي  التقا ير  الو ا    جمي  الدولي البرلماني الاتحاد أمانة تتلقى
 الصينية،العربية، إضافة إلى  اللغتين، بهاتين للمناقشات الفو ية الترجمة وتضم  والفرنسية الانجليزية باللغتين

 .الأساسي النظام م 2.2المادة  في إليها المشا  الرسمية اللغات بجمي  والإسبانية الروسية، ،البرتغالية
 

 )المجلس الحاكم( 43القاعدة 
ليزية باللغتين الإنجوتوزعها   ومشروعات القرا ات  والتقا ير  جمي  الو ا    تتلقى الأمانة العامة للاتحاد  .1

 ،البرتغالية الصينية،العربية، إضافة إلى  اللغتين، بهاتينالترجمة الفو ية للمناقشات  وتضم   والفرنسيّة
 .الأساسي النظام م 2.2المادة  في إليها المشا  الرسمية اللغات بجمي  والإسبانية الروسية،

 
 )اللجنة التنفيذية( 15القاعدة 

باللغتين وتوزعها على أعضا ها   لمداولات اللجنة اللازمة الو ا   جمي  تعد أو الأمانة العامة للاتحاد تتلقى .1
 الصينية،العربية، إضافة إلى  اللغتين، بهاتينالترجمة الفو ية للمناقشات  ضم وت .ليزية والفرنسيّةالإنج

 .الأساسي النظام م 2.2المادة  في إليها المشا  الرسمية اللغات بجمي  والإسبانية الروسية، ،البرتغالية
 

 (صلاحيات اللجنة الدائمة للتمويل)7القاعدة 
سب حزود الجمعية الفرعية بدعا إدا   و دمات السكرتا ية م  الأمانة العامة للاتحاد البرلماني الدولي ت   -1

 الإنجليزيةتين غ  تؤم  الترجمة الفو ية باللأمانة العامة للاتحاد البرلماني الدولي الأوعند الاقتضا . ينيغي على 
ك  اللغات والروسية والإسيانية إذا ط لب ذل    والبرتغاليةوالفرنسية بالإضافة إلى اللغات العربية والصينية 

 م  النظام الأساسي. 2.2الرسمية المشا  إليها في المادة 
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 اللجان الدائمة( مةأنظ) 42القاعدة 

باللغتين الإنجليزية تتلقى الأمانة العامة للاتحاد  جمي  الو ا    والتقا ير  ومشا ي  القرا ات  وتوزعها  .1
، البرتغاليةالصينية، بهاتين اللغتين، إضافة إلى العربية، وتضم  الترجمة الفو ية  للمناقشات  والفرنسيّة،

 .م  النظام الأساسي2.2المادة بجمي  اللغات الرسمية المشا  إليها في  الروسية، والإسبانية
 

 (مكتب منتدى النساء البرلمانيات أنظمة) 15القاعدة 

الصـــــينية،   العربياااااةإلى  إضاااااافة  الترجماااااة الفو ياااااة في هااااااتين اللغتاااااين   ااااالال المناقشاااااات العاماااااة الأماناااااة تااااؤم  .2
 والإسيانية.  ، الروسيةالبرتغالية
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Amendments to the IPU Statutes and Rules 
 

Sub-amendments presented by the delegation of Portugal within  
the statutory deadlines to the sub-amendments presented  

by the delegation of the Russian Federation  
 
 
Modify the sub-amendments as follows:

1
 

 
ARTICLE 2 (Statutes) 
 
2.  The official languages of the Organization are English, and French, Arabic, 
Spanish and Portuguese. The working languages of the Organization are Arabic, 
Chinese, Portuguese, Russian, and Spanish. 
 
Comment:  
 
Portuguese is the most spoken language in the south hemisphere and it is spoken in 
nine Member States of the United Nations and Member Parliaments of the Inter-
Parliamentary Union.  
 

Since 2014 Portugal and the other Portuguese speaking countries - Angola, Brazil, 
Cabo Verde, Guinea-Bissau, Equatorial Guinea, Mozambique, Sao Tome and 
Principe and Timor-Leste – have been paying for Portuguese language interpretation 
at Assemblies. As a result, the Assemblies have become more participative and it 
enables these countries to intervene more fully.  
 

The inclusion of the Portuguese language was a commitment of the President, who 
was elected with 80 per cent of the votes in St. Petersburg, to make the Organization 
more inclusive.  
 
 
RULE 37 (Rules of the Assembly) 
 
The IPU Secretariat shall receive all documents, reports and draft resolutions and 
distribute them, together with the summary records of the sittings in English and 
French and ensure the simultaneous interpretation of the debates in these two 
languages, as well as in Arabic, Chinese, Portuguese, Russian and Spanish all 
the official languages of the Organization referred to in Article 2.2 of the Statutes. 
 

                                                           
1
  The text highlighted in grey represents the proposed sub-amendments. 
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  A/138/14-P.2.Am.6 
 

 

RULE 43 (Governing Council) 
 
1.  The IPU Secretariat shall receive all documents, reports and draft resolutions and distribute 
them in English and French and ensure the simultaneous interpretation of the debates in these two 
languages, as well as in Arabic, Chinese, Portuguese, Russian and Spanish all the official 
languages referred to in Article 2.2 of the Statutes. 
 
 
RULE 15 (Executive Committee) 
 
1.  The IPU Secretariat shall receive or prepare all documents necessary for the deliberations of 
the Committee and shall distribute them to its members in English and French and ensure the 
simultaneous interpretation of the debates in these two languages, as well as in Arabic, Chinese, 
Portuguese, Russian and Spanish all the official languages referred to in Article 2.2 of the Statutes. 
 
 
RULE 7 (Terms of Reference of the Sub-Committee on Finance) 
 
1.  The Sub-Committee shall be provided with administrative and secretarial support from the IPU 
Secretariat as and when required. The IPU Secretariat shall ensure simultaneous interpretation in 
English and French as well as in Arabic, Chinese, Portuguese, Russian and Spanish if so 
requested all the official languages referred to in Article 2.2 of the Statutes. 
 
 
RULE 42 (Rules of Standing Committees) 
 
1.  The IPU Secretariat shall receive the documents, reports and draft resolutions and distribute 
them in English and French and ensure the simultaneous interpretation of the debates in these two 
languages, as well as in Arabic, Chinese, Portuguese, Russian and Spanish all the official 
languages referred to in Article 2.2 of the Statutes. 
 
 
RULE 15 (Rules of the Bureau of Women Parliamentarians) 
 
2.  It shall ensure simultaneous interpretation in these two languages, as well as in Arabic, 
Chinese, Portuguese, Russian and Spanish.  
 


